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پرریسک  استدرمان  پلنگ  دماوند 
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست 
در یادداشــتی ضمن اشــاره به لزوم تدوین 
مقررات ملی فرونشست زمین، بر ضرورت 
تصویــب «پیش نویــس اصلاحیــه قانون 
مدیریت پســماند» نیز تأکیــد و به آخرین 

وضعیت پلنگ دماوند اشاره کرد.
شینا انصاری در یادداشت هفتگی خود 
آورده اســت: فرونشســت زمیــن در ایران 
به مســئله ای مهم و غیرقابل انکار تبدیل 
شــده اســت. از همین  رو، هفته گذشته با 
هدف افزایش هماهنگــی در دولت برای 
سیاست گذاری متناسب با وضعیت موجود، 
گــزارش مفصلــی از ابعــاد فرونشســت 
زمین در کشــور را در جلســه هیئت دولت

ارائه کردم.
او ادامــه داد:  یکی از عــوارض ناپایدار 
توسعه کشور، بیلان منفی آبخوان هاست. 
برداشت بی رویه از ذخایر آب های زیرزمینی 
و غفلــت از تغذیــه آبخوان هــا در طول 
دهه های قبل موجب شده که امروز با پدیده 
فرونشست زمین در کشور مواجه شویم. در 
این گزارش به برخی اماکن و مستحدثات در 
معرض خطر فرونشست اشاره و تجربه های 
موفــق جهانــی در غلبــه بر این مســئله 
چندبعــدی را تشــریح کردم. ایــن تجارب 
نشــان می دهد می توان با مدیریت مصرف 
آب های زیرزمینی، تغذیه آبخوان ها، تصفیه 
و بازچرخانــی پســاب و تغییــر روش های 

کشاورزی از نرخ فرونشست کاست.

مقررات ملی فرونشست زمین تدوین شود
رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست 
تصریح کرد: خروجی گزارش و پیشــنهاد، 
با توجه به وســعت پهنه های فرونشست 
زمیــن در ایــران و در معــرض قرارگیری 
ســرمایه های ملــی و آثار زیان بــار محیط 
زیســتی، «تدوین مقررات ملی فرونشست 
زمین» به عنوان مقررات فراگیر و چندوجهی 
و همه جانبه نگر اســت که باید جنبه های 
الزامــی آن به  طور دقیق تعیین شــود. این 
مقررات حیطه های مختلف آب، کشاورزی، 
صنعت، شهرسازی، ساختمان، آثار تاریخی، 
خطوط نیرو و ســوخت و آب و فاضلاب و 
ســایر مســتحدثات را در بر خواهد گرفت. 
امیــدوارم با توافق دســتگاه ها و نهادهای 
مســئول گام مؤثــری بــرای کنتــرل نرخ 

فرونشست در ایران برداریم.
انصاری افزود: مسئله مدیریت ناکارآمد 
پســماند یکی دیگر از مســائل چندبعدی 
و مهم ماســت که غفلــت از آن می تواند 
پیامدهای ســهمناکی را به محیط زیست 
ایران وارد کند. سه شــنبه هفته گذشته در 
جلســه علنی مجلس شــورای اســلامی 
گزارش وضعیت پســماندها در کشــور را 
ارائه کردم. در سخنانم با اشاره به ضرورت 
تصویــب «پیش نویــس اصلاحیــه قانون 
مدیریت پســماند»، از نماینــدگان محترم 
مجلــس تقاضا کردم که برای این کار مهم 

دولت را یاری کنند.
 رئیس سازمان حفاظت محیط زیست 
تأکیــد کرد: اختلاف فاصلــه بین وضعیت 
کنونی تا رســیدن به اســتاندارد متوســط 
جهانــی می توانــد در بازیافت و اســتفاده 
مجــدد از مــواد حاصلــه یــک ظرفیــت 
اقتصــادی ۱۰.۲ میلیــارد دلاری ایجاد کند. 
متأسفانه نه تنها اکنون توجه به این منافع 
در اقتصاد رســمی کشور هیچ گونه نمودی 
نــدارد، بلکه مدیریت نادرســت پســماند 
شــهری، دفــن غیراصولی، عــدم تفکیک، 
بازیافت نامناســب و...، ســالانه حدود ۸۷ 
هزار میلیارد تومان خســارت محیط زیستی 

به کشور وارد می کند.
سیســتم های  نبــود  داد:  ادامــه  او 
حمل ونقل مکانیزه باعث می شــود درصد 
بالایی از بودجه شهرداری ها به بخش اول 
فرایند مدیریت پســماند، یعنی جمع آوری 
اختصاص یابد که آن هم به  صورت ناقص 
انجام می شــود. در حال حاضــر ۷۵ درصد 
پســماند شــهری تولیدی در کشــور دفن 
می شــود که از ایــن میزان هفــت درصد 
بــه صورت دفــن بهداشــتی و ۹۳ درصد 
باقی مانــده به صــورت غیربهداشــتی و 
تلنبــاری در زمین اســت. ظرفیت خطوط 
پردازش پســماند عادی در کشور در حدود 
۳۰ درصد از میزان پســماند تولیدی است 
که با تفکیک پســماند مخلوط در مقصد و 
ورود آن به فرایندهای بازیافت پسماندهای 

بازیافتی انجام می شود.

درمان پلنگ دماوند  در طولانی مدت 
انصــاری در پایان نوشــت: از همکاران 
معاونت طبیعی جویــای وضعیت پلنگ 
دماوند شدم. درمان بیماری پلنگ طولانی 
اســت و ریســک بالایــی دارد امــا به  نظر 
می رســد با مشــورت کمیته ای تخصصی 
از دام پزشــکان، حــال پلنــگ کمــی بهتر 

شده است.

اصلاح قیمت برخی اقلام دارویی
با افزایش پوشش های بیمه ای

وزیر بهداشت درباره اصلاح قیمت حدود ۱۰ درصد اقلام دارویی که تولید 
آنهــا برای تولیدکننده زیان ده بود، توضیــح داد و تأکید کرد که این اصلاح 
قیمت ها از طرف دولت و بیمه ها تحت پوشش قرار گرفته است. دکتر محمدرضا 
ظفرقندی در اولین اجلاس حضوری رؤســای دانشــگاه های علوم پزشکی که در 
وزارت بهداشــت برگزار شد، با اشاره به ارز چهارهزارو ۲۰۰ تومانی تعیین شده برای 
تجهیزات مصرفی و قطعات یدکی در شــش ماه اول امسال گفت: با پیگیری ها و 
مذاکراتی که انجام دادیم، توانســتیم ارز چهارهزارو ۲۰۰تومانی را برای تجهیزات 
مصرفی و قطعات یدکی در شــش ماهه دوم سال نیز پیش ببریم. او در واکنش به 
برخی اظهارات درباره افزایش قیمت داروها گفت: آماری که درباره افزایش قیمت 
داروها ارائه می دهند، به هیچ وجه درست نیست. حدود ۱۰ درصد از اقلام دارویی 
باید اصلاح قیمت می شدند و تولید آنها برای تولیدکننده زیان ده بود. بر اساس این 
اقدامات لازم برای اصلاح قیمت این داروها انجام شــد تا تولید کننده بتواند تولید 
داشــته باشــد. وزیر بهداشــت گفت: داروهایی که اصلاح قیمت شده اند، اغلب 
تزریقی و پمادهای اســتریل هســتند که جنبه مصرف دائمــی و عمومی ندارند. 
همچنین ۸۰ درصد داروهای تزریقی، بیمارســتانی هســتند و به محض تجویز و 
مصرف در صورت حساب بیمارستان از طرف بیمه پرداخت می شوند. مکاتبات لازم 
با بیمه ها انجام شــده اســت که این ما به التفاوت قیمت از طرف بیمه ها پرداخت 
شود. او توضیح داد: به عنوان مثال آمپول دگزا حدود چهارهزارو ۵۰۰ تومان قیمت 
داشت. این در حالی است که این رقم، قیمت پوکه و بسته بندی آن هم نمی شود. 
این چنین قیمت گذاری دستوری برای تولید کننده قابل دوام نیست. کارخانه خوابیده 
اســت و با این قیمــت نمی تواند تولید داشــته باشــد. ادامه این رونــد منجر به 
کمبودهای دارویی می شد. نهایتا هم باید همین آمپول را با قیمت ۱۵۰ هزار تومان 
و بالاتر از هند وارد می کردیم. در مجموع در اصلاح قیمت های انجام شــده شاید 
بتــوان گفت که یک قلم داروی پنج هزار تومانی به حدود ۱۵ هزار تومان رســیده 
باشد که این ما به التفاوت قیمت نیز با کمک دولت و بیمه ها پوشش داده می شود 
تــا پرداختی از جیب مردم افزایش نیابد. در اصلاح قیمت داروها تأکید بر افزایش 
پوشــش بیمه ها و عدم پرداختی از جیب مردم اســت. ۲۷ هزار نیروی درمانی به 
کادر ســلامت کشور اضافه می شــوند که حدود ۱۲ هزار نفر از آنها کادر پرستاری 
هســتند و به این ترتیب اضافه کارهای اجباری کم می شود و فضای تنفسی را برای 

تیم سلامت ایجاد خواهد کرد.
وزیر بهداشت در بخش دیگری از صحبت هایش با بیان اینکه دولت چهاردهم، 
موضوع «وفاق» را در کانون توجه قرار داده است، گفت: با توجه به این دیدگاه باید 
راهبردهایی را که سبب تحقق وفاق می شوند، بررسی کنیم تا محورهای هم افزایی 
را در دانشگاه های علوم  پزشکی اجرا کنیم. او با بیان اینکه اولین اجلاس حضوری 
رؤسای دانشــگاه های علوم  پزشــکی در دولت چهاردهم در حال برگزاری است، 
گفت: نکته مهم و اساسی این است که برگزاری این جلسات باید ادامه داشته باشد 
تا بتوانیم از تجربیات یکدیگر بهره  بگیریم و تجربیات خود را به اشــتراک بگذاریم. 
وزیر بهداشت با اشاره به تجربیات دانشگاه های علوم  پزشکی در حوزه های مختلف 
تصریح کرد: بررسی ها بیانگر این است که دانشگاه های علوم  پزشکی در زمینه های 
مختلف به دســتاوردهایی نائل آمده اند؛ به طور مثال برخی دانشــگاه ها در حوزه 
«مولدسازی» و برخی در زمینه مدیریت هزینه ها موفق بوده اند. ظفرقندی با بیان 
اینکه میزان بدهکاری دانشگاه های علوم  پزشــکی حدود ۹۷ هزار میلیارد تومان 
اســت، گفت: دانشــگاه های علوم  پزشکی باید ســه اولویت را به منظور پرداخت 
بدهی هــای خود در دســتور کار قرار دهند کــه این اولویت ها بــه ترتیب «نیروی 
انسانی»، «دارویی» و «بستانکاری پیمانکاران» است. پرداخت بدهی ها براساس این 
سه اولویت باید در کانون توجه قرار گیرد، چراکه برخی دانشگاه های علوم  پزشکی 
بدهی های خود را بر مبنای این اولویت پرداخت نمی کنند و جابه جایی هایی انجام 
می شود. وزیر بهداشت افزود: همچنین مسائل مربوط به پرداختی پرسنل، نوسانات 
نرخ ارز و تأثیر آن بر قیمت دارو، مســائل فرهنگی و دانشجویی، مسائل توسعه ای 
و انضباط مالی باید جزء اولویت های دانشگاه های علوم  پزشکی باشد. باید محیط 
پیرامونی خود را به دقت رصد کنیم و با توجه به اولویت های سه گانه ای که برای 
پرداخت بدهی های دانشــگاه های علوم  پزشــکی در نظر گرفته شده، عمل کنیم. 
بر اســاس این شرایط، نکته مهم و اساسی این اســت که از طرح های بلندپروازانه 
خودداری کنیم و از انجام طرح هایی که بودجه ندارند، خودداری کنیم. او با اشاره 
به اجازه برداشت یک میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی با موافقت رهبر معظم 
انقلاب، گفــت: از این مبلغ ۷۰۰ میلیون دلار برای عمل به برنامه هفتم توســعه 
مبنی بر دپوی شــش ماهه دارو و تجهیزات و ۳۰۰ میلیون دلار هم برای پرداخت 
بدهی ها استفاده می شــود. ظفرقندی با بیان اینکه «نیروی انسانی» سرمایه نظام 
درمانی محســوب می شــوند، تصریح کرد: فاصله ای که میان مســئولان، اعضای 
هیئت علمی و دانشجویان ایجاد شده، باید از میان برداشته شود. اگر فاصله ای که 
میان مســئولان با دانشجویان و پرسنل ایجاد شده، از میان برداشته نشود، هیچ گاه 
موفق نمی شویم. گفت وگو می تواند به کاهش فاصله ایجاد شده میان مسئولان و 
نیروی انســانی و پرســتاران کمک کند. او درباره ضرورت وفاق نسلی توضیح داد: 
صحبت از وفاق به میان می آید اما منظور فقط وفاق سیاســی نیست، بلکه وفاق 
نســلی نیز هست. وفاق بین نسلی با نسل جوان باید ایجاد شود. بسیاری از مسائل 
دانشگاه ها می تواند براساس شفافیت، صداقت و شایسته سالاری به دانشجویان و 
اعضای هیئت  علمی سپرده شود. وزیر بهداشت درباره فضای حاکم بر دانشگاه ها 
توضیح داد: محدودیت های گذشــته حاکم در دانشــگاه ها بایــد در دوره جدید از 
میان برداشــته شود و فضای امنیتی کنار گذاشته شود و فضای گفت وگوی آزاد در 
دانشــگاه ها را فراهم کنیم.  ظفرقندی با بیان اینکه افزایش ظرفیت رشته پزشکی 
و دندان پزشکی از مشــکلات حوزه آموزش دانشگاه های علوم  پزشکی به حساب 
می آید، افزود: بنا به هر دلیلی با موضوع افزایش ظرفیت رشــته های پزشــکی و 
دندان پزشــکی مواجه شدیم. این مشکل باید در کانون توجه قرار گیرد و برای حل 
این مشــکل باید اقداماتی انجام دهیم. تعداد دانشجویانی که در سه سال گذشته 
جذب شــده اند، از ظرفیت در نظر گرفته شده بیشتر است. موضوع توقف افزایش 
ظرفیت رشته های پزشکی و دندان پزشکی در شورای عالی انقلاب فرهنگی مطرح 
شد و تمام اعضای شورا برای توقف این موضوع رأی مثبت دادند. وزیر بهداشت با 
بیان اینکه ظرفیت برخی رشته های تخصصی خالی می ماند، توضیح داد: ظرفیت 
برخی رشته های تخصصی مانند بیهوشی، کودکان و طب اورژانس خالی می ماند 
که با برخی راهکارها مانند اصلاح تعرفه ها و بورس تحصیلی می توان دانشجویان 
را برای تحصیل در این رشــته ها اقناع کرد. او با بیان اینکه برخی اقدامات کوچک 
هستند اما تأثیر فراوان دارند، گفت: دستیاران پزشکی با محدودیت های بسیاری در 
۲۵ سال گذشته مواجه بوده اند. موضوع بیمه و اطمینان شغلی دستیاران پزشکی 
را در کانون توجه قرار داده ایم. موضوع بهبود حقوق دســتیاران در قانون بودجه 
را مطرح کردیم. باید کمیسیون تلفیق را اقناع کنیم، شورای نگهبان نیز با موضوع 
موافقت کرده اســت. ظفرقندی درباره مشکلات پزشکان طرحی خاطرنشان کرد: 
پزشــکان طرحی با مشکلات فراوانی مواجه هســتند و میزان دریافتی آنها حدود 
۱۷ میلیون تومان بود. کارانه پزشکان طرحی با متوسط تأخیر هفت ماهه پرداخت 
می شــود. در زمینه اصــلاح این موضوع نیز ۵۰۰ هزار میلیــارد تومان برای کارانه 
پرشــکان طرحی در نظر گرفته ایم که در شــروع به کار اکثــر وجه کارانه پرداخت 
شود. وزیر بهداشــت با بیان اینکه موضوع عدالت در آموزش باید در کانون توجه 
قــرار گیرد، گفت: فقط ۲۳ درصد ظرفیت رشــته های تخصصی و فوق تخصصی 
برای ظرفیت آزاد است که به معنای سرمایه سوزی است. با توجه به ظرفیت آزاد 
رشــته های تخصصی و فوق تخصصی، برخی داوطلبان با رتبه صد در دانشگاهی 

که ۳۰۰ نفر ظرفیت دارد، پذیرفته نمی شوند.

خبربیم و امید برای حمایت از زنان گزارش خبری

جامعهجامعه

در واقع اگرچه امیدواریم همــان لایحه مصوب در 
ادامـه از 
صفحه

۸

دولت دوازدهم به تصویب مجلس برسد اما اگر هم 
چنین نشد، به لحاظ قانونی این امکان وجود دارد که 
بعد از مدتی قانون مصوب اصلاحیه بخورد. بنابراین 

تصویب چنین قانونی در هر صورت کمک کننده است.
متأســفانه آن قدر فضای عمومی جامعه مــا متأثر از جنگ 
روانی و اخبار غلط و تحریف شــده اســت که انتشار این خبر که 
لایحه بالاخره قرار است تصویب شــود، امید زیادی ایجاد کرد. 
شــرایط اجتماعی ما و شــرایط منطقه و جهان ایجاب می کند 
ما انســجام اجتماعی مان را تقویت کنیم. بنابراین تأکید می کنم 
برخــلاف آنچه برخــی فکر می کنند، این لایحــه، ضد مرد، ضد 
خانواده و فمینیستی نیست. چنین برچسب زنی به لایحه مذکور 
ناشی از کج اندیشی و در واقع یک فهم نادرست از یک کار علمی 
است که با پشتوانه فقهی، حقوقی، حوزوی و دانشگاهی شکل 
گرفته است. اما برخی افراد کج اندیش سعی دارند دیدگاه های 
خاص خــود را باز هم پیش ببرند. همین چند ماه پیش جامعه 
با خبر فاجعه قتل خانم خبرنگار ارشد ایرنا مواجه شد. هم زمان 
خبر مشــابه دیگری منتشر شد. بنا بر اعلام پزشکی قانونی بیش 
از ۹۰ درصد موارد ضرب و شتم داخل خانواده ناشی از خشونت 
مرد علیه زن در خانواده است. بنابراین تقاضای من این است که 
حتی مخالفان این لایحه هم با جامعه، زنان و خانواده همراهی 
کنند تــا بتوانیم این لایحه را به تصویب برســانیم. تصویب این 

قانون گامی مهم برای انسجام دهی به خانواده است.

محافظه کاری می کنند
چرا در دوره خانم خزعلی که عنوان معاونت زنان در دولت   �

ســیزدهم را بر عهده داشت، خبری درباره پیگیری این لایحه به 
گوش نرســید و به نظر رسید که در این دوران با نوعی بی تفاوتی 
نســبت به حوزه زنان مواجه بودیم به ویژه درباره تصویب این 

لایحه؟
من به صورت دقیق نمی توانم این مسئله را ارزیابی کنم ولی 
بــه هر حال ما هم در آن زمان خبری نشــنیدیم و البته می توان 
اخبار را در این زمینه جست وجو کرد. شاید یکی، دو مورد پیگیری 
هم کرده باشند اما واقعیت این است که دولت سیزدهم درباره 
این موضوع جدیت نداشــت و در واقــع این موضوع در اولویت 
دولت قبل قرار نداشــت، اگرچه شــخص آقای رئیسی لایحه را 
امضــا کرده بود. مســئله این اســت که برخــی از خانم ها هم 
تفاوت و تعارض گفتمانی و نگرش دارند. وجود نگاه سیاســی 
باعث می شود افراد نسبت به مسئله زنان عقب نشینی تاکتیکی 
سیاسی کنند. توجه کنید که تا موضوع زنان مطرح می شود، یک 
جریان خاص شروع به اتهام زنی می کند مثلا به من خیلی لطف 
داشــتند و می گفتند «فمینیست اســلامی» و این نوع برخوردها 
فضایی ایجاد می کند که افراد را بابت موقعیت خود نگران کرده 

و باعث می شود به چنین موضوعاتی ورود نکند.
مشــکلی که وجود دارد، این است که برخی افراد به راحتی 
از عناوین دینی استفاده کرده و به دیگران انگ می زنند؛ آنها هم 
متدین ها و هم غیرمتدین ها را از این طریق دچار واهمه می کنند. 
برای من همیشه سؤال بوده که چرا فعالان حوزه زنان وقتی در 
جایگاه های مرتبط با این موضــوع قرار می گیرند اقدام چندانی 
نمی کنند. به نظر می رسد نوعی محافظه کاری وجود دارد تا به 

آنها انگ بی دینی نزنند.

لایحه ای که ناقص شد
خانم گرامی زادگان آیا لایحه ای که توسط دولت به مجلس   �

ارسال شده، نسبت به لایحه مصوب سال ۱۳۹۹ در دولت آقای 
روحانی، با تغییری مواجه بوده است؟

لایحــه در تاریخ دوم آذر ۱۴۰۳ توســط معاونــت امور زنان 
دوباره به مجلس ارســال شــده و امضای آقای پزشکیان را هم 
دارد. وقتی لایحه ارســالی را بررســی کردم، متوجه شــدم این 
لایحه تقریبا همان لایحه ای اســت که در سال ۱۳۹۹ در دولت 
تصویب شده بود اما مجلس و دیگران در آن دست برده بودند. 
اگــر مجلس بتواند همین لایحه را به تصویب برســاند در واقع 
تبدیــل به نقطه قوت مجلس خواهد شــد. این لایحه هم البته 
تفاوت هایی با لایحه مصــوب ۱۳۹۹ دارد که می توان درباره آن 

صحبت کرد.
نقــد و نظر من این بــود که لایحه  ای که توســط مجلس و 
دیگران مــورد مداخله قرار گرفت هم به لحــاظ تعیین عنوان 
لایحــه و هم در تعاریف، ناقص بود. به عنوان مثال ما در لایحه 
سال ۱۳۹۹ تأکید کرده بودیم که تعریف خشونت مطابق همان 
چیزی که معاونت حقوقی قــوه قضائیه تأیید کرده و تک به تک 
موارد و مصادیق خشــونت را مشــخص کرده بــود، در لایحه 
گنجانده شــود که هم برای قاضی موارد شــفاف باشــد و هم 
مخاطبان بدانند که قاضی بر چه اساسی حکم صادر کرده است.
یکی از مشــکلات بزرگ ما در کشور این است که هیچ قانون 
جامعی برای جلوگیری از خشــونت علیه زنــان نداریم اما این 
لایحه در صورت تصویب می تواند بسیاری از چالش های پیش رو 
در حوزه خشــونت علیه زنان را کم کنــد. به عنوان مثال در این 
لایحه که به مجلس رفته، کارگروهی برای بررســی خشــونت 
علیه زنان تعیین شــده اســت، به این معنا که کارگروهی ملی 
براســاس این قانون باید تشکیل شــود تا بتواند این قانون را به 
سرانجام برســاند. در این لایحه اشخاص حقیقی و حقوقی که 
باید در کارگروه حضور داشــته باشند، مشخص شده است مانند 

وزیر دادگستری، وزیر کشور و معاون 
رئیس جمهــور. در واقع حــدود ۱۴ 
وزارتخانه و دو قوه مجریه و قضائیه 
باید نســبت بــه وظایف منــدرج در 
قانون اقدام و مشــارکت کنند. با این 
شــیوه کیفیــت اجرای قانــون برای 
جلوگیری از خشونت علیه زنان کاملا 

قابل بررسی است.
در لایحــه مصــوب ۱۳۹۹ هــم 
این کارگروه بــود. بعدها متن لایحه 
را تغییــر دادنــد کــه ایــن موضوع 
باعث نگرانی شــد زیرا بــه جز افراد 
متخصص افراد دیگــری هم وارد و 
موجــب تغییر آن شــدند و در واقع 
به صــورت ســلیقه  ای عمل شــد. 

خوشبختانه در لایحه  فعلی که به مجلس رفته است، مشاهده 
کردم که کارگروه تقریبا همان اســت که مدنظر بود. به هر حال 
این قانون مورد نیاز جامعه است و کارگروه مندرج در این لایحه 
بــه دلیل اســتفاده از خرد جمعی می تواند بســیار کمک کننده 
باشد. در این کارگروه سمن ها هم در کنار سایر سازمان ها حضور 
دارد و به صورت کلی افراد متخصص نسبت به سایرین حضور 

پررنگ تری دارند.

اگر کارشکنی نکنند
به نظر شــما اگر این لایحه تبدیل به قانون شود، چقدر قابل   �

اجرا خواهد بود، از ایــن منظر که آیا اراده کافی برای اجرای آن 
وجود خواهد داشــت و از ضمانت اجــرای کافی برای توقف و 

مجازات خشونت علیه زنان برخوردار است؟
حــرف کلیدی من هم همواره این بوده اســت که باید اراده 
کافی برای اجرای قانون باشد. حالا اگر واقعا این لایحه مصوب 
شده و تبدیل به قانون شــود، هم دارای آیین نامه داخلی است 
و هــم اینکه کارگــروه دارد. هر وزارتخانه هــم وظیفه دارد در 
حوزه هایی که به آن محول شــده، اقدامــات لازم را انجام دهد. 
اگر کسی در اجرای این قانون کارشکنی نکرده و به مرحله اجرا 
برسد، می تواند در کاهش خشونت علیه زنان تأثیر زیادی داشته 

باشد.
از طرف دیگر گاهی مجلس یک طرح یا لایحه را به صورت 
پنج ســاله یا مثلا ۱۰ ســاله تصویب می  کند، به این خاطر که آن را 
مورد آزمــون و خطا قرار داده و ارتقا دهــد. اگر مجلس چنین 
کاری هم بکند، مقبول است تا در فاصله اجرای آزمایشی آن، اگر 
خطایی مشاهده شــد، برای تکمیل قانون اقدام شود. در قوانین 

چنین پارامترهایی برای اصلاح ضعف ها و خلأها وجود دارد.

عدالت جایگزین خشونت علیه زنان
برخی می  گویند که اصرار مجلس بر تصویب لایحه ای است   �

که از طــرف مجلس و دولت تغییر یافــت. آیا مجلس می تواند 
لایحه ارسالی از طرف دولت را به دلخواه خود تغییر دهد، مانند 

آنچه مجلس یازدهم بر سر لایحه حجاب آورد؟
بله، همین طور اســت. اما رئیس جمهور طبق قانون دوباره 
لایحه مورد تأیید را به مجلس ارســال کرده و از سوی مجلس 
هم اعلام وصول شده اســت. قاعدتا مجلس ناگزیر است روی 
همین لایحه ای که دولت ارسال کرده، کار کند. نسخه تغییر یافته، 
موادی را با فشــار دست های بیرونی تحمیل کرده بود که زیبنده 
جامعه ما نیست. ما کشوری هستیم که می خواهیم توسعه یافته 
و قائل به پیشرفت باشــد. و می خواهیم تمامیت ارضی خود را 
هم حفظ کنیم؛ بنابراین با این میزان دغدغه که در حوزه داخلی 
و بین المللی با آنها مواجه هستیم، به نظرم همین لایحه فعلی 
که به مجلس تقدیم شــده اســت، می تواند در حل بخشــی از 
مشــکلات داخلی مفید و کمک کننده باشــد. اگر هم این لایحه 
احیانا به صورت دائمی تصویب شــود، همواره جا برای اصلاح 

یک قانون وجود دارد.
دولت ها و مســئولان مربوطه همواره این امکان را دارند که 
برای هر قانونی که بعد از تصویب و در مرحله اجرا با مشــکل 
مواجه شــود، درخواســت اصلاح بدهند یا متمــم ارائه کنند. 
این گونه نیست که قوانین مصوب تا ابدالدهر بدون تغییر بمانند.
اما درباره اینکه آیا ممکن است همان اتفاقی که برای لایحه 
حجــاب افتاد، برای این لایحه هم بیفتد، باید بگویم که موضوع 
کاملا بســتگی به این دارد که معاونت امــور زنان و دولت چه 
نماینــدگان و متخصصانــی را برای دفــاع از لایحه به مجلس 
بفرستند. توجه کنید که لایحه تأمین امنیت زنان در برابر خشونت 
در چهار مورد سند پشتیبان دارد، یعنی از منظر فقهی و حقوقی 
و... تدوین کنندگان این لایحه از جمله خود من که هشــت سال 
در مراحل تدوین این لایحه حضور داشتم، اسناد پشتیبانی تهیه 

کردیم که می تواند راه هرگونه بهانه تراشی را ببندد.
اظهارنظرها مبنی بر غرب گرابودن یــا ضدخانواده بودن این 
لایحه کاملا اشــتباه اســت. اهداف این لایحه بســیار والا بوده 
و توضیــح می دهــد که هــدف از تدوین آن حفــظ کرامت زن، 
حفظ شــأن خانواده، حمایت از زنان خشونت دیده و استفاده از 

دانش و فناوری در مبحث عدالت اســت. هدف ما کلا این بوده 
اســت که عدالت و انصاف در کشــور جایگزین برخی رفتارهای 
خشونت بار درباره زنان شــود. اگر همین لایحه بدون دستکاری 
افــراد غیرمتخصــص به تصویب برســد، می تواند تأثیر بســیار 
خوبی بر جامعه زنان داشــته باشــد و در مدت پنج، شش سال 
هم می توانیم ایرادات آن را گرفته و دســتور اصلاح بدهیم تا در 

نهایت قانونی شایسته برای زنان کشورمان داشته باشیم.
واقعا خشونت علیه زنان در کشور بیداد می کند و ما بیشترین 
مصائب را در حوزه خانواده و خشــونت های خانگی داریم. این 
موضوع باعــث افزایش نگرانی ها می شــود. در حالی که کانون 
خانواده باید گرم و مناســب برای زندگی فرزندان و آرامش آنها 
باشد. پس چه بهتر که یک قانون خوب داشته باشیم. من واقعا 
خرســندم از اینکه دولت این لایحه را دوبــاره به مجلس داده 
است و امیدوارم به همین ترتیبی که هست، تصویب شود؛ مگر 
اینکه قرار باشد این لایحه در مقایسه با آنچه هست، بیشتر نفع 

زنان را تأمین کند.

واژه خشونت حذف نشود
آیا این لایحه تنها خشــونت علیه زنان در خانواده را مدنظر   �

قرار داده یا خشــونت علیــه زنان در معابر و امــکان عمومی و 
خلاصه کانون غیر خانواده را هم جرم انگاری کرده است؟

این لایحه شامل همه موارد خشونت علیه زنان می شود اما 
من بر خشونت در خانواده تأکید می کنم، زیرا غالب پرونده های 
مرتبــط با این موضوع مربوط به خشــونت علیه زن در خانواده 
اســت. این لایحه به دنبال آن اســت که ابزار قانونی کافی را به 
دست محاکم، نیروی انتظامی و... برای رسیدگی به این پرونده ها 
بدهد تا بتوانند به نفع جامعه زنان تصمیمات خوب و درســتی 
بگیرند. وزارتخانه های مختلفی که در این لایحه دخیل هستند، 
می توانند در این موارد اطلاع رســانی کنند و مشاوره بدهند و اگر 
امکانات در نظر گرفته شده در این لایحه برای زنان خشونت دیده 

فراهم شود، بسیار کمک کننده است.
من تأکیــد دارم که در عنوان قانون، مطابــق با لایحه ای که 
دولت به مجلس ارســال داده، واژه «خشــونت» بــه کار برود، 
زیرا خشونت می تواند شــامل همه موارد باشد و به درک دقیق 
ما از معنای خشــونت هم کمک می کند. مــوادی از این قانون 
حتی باید در مدارس هم تدریس شــود، زیــرا باید به همه زنان 
و مــردان آگاهــی دهیم که چگونــه با اعضای خانــواده خود 

رفتار کنند.
حتی ازدواج اجباری که نوعی خشونت است هم در جامعه 
ما به وفــور وجود دارد که ایــن نوع ازدواج محیــط خانواده را 
به شــدت ناامن می کند. ما می توانیم مطابق با این لایحه با ارائه 

مشاوره و ایفای نقش تربیتی به بهبود جامعه کمک کنیم.
با وجود ابعاد خوب لایحه مصوب دولت دوازدهم و تأثیر آن   �

بر ارتقای شرایط جامعه، چرا آن را تغییر دادند؟
متأســفانه برخی افــراد تنگ نظر هســتند یا ســطحی فکر 
می کنند و دوســت ندارند زنان در شــرایط مناسبی به سر ببرند. 
آنهــا تمایل دارند که زنــان را در هر زمینه ای محــدود کنند. با 
وجود حمایــت تعدادی از نمایندگان مجلــس از لایحه دولت 
آقای روحانی، در مجموع به نظر می  رســد برخی افراد با رشــد 
و ترقی قوانین کشور مخالف هســتند. این افراد عملا در اموری 
کــه دولت به آنها محول کرده بود، بیش از حدود وظایف شــان 
دخالــت کردند. متأســفانه در مجلس قبل هــم عده ای چنین 
عملکردی داشــتند و هم از بیرون و هم از داخل مجلس برای 
پیشــبرد افکار خود کمک گرفته بودند. به همین دلیل هم لایحه 
را به شــدت تغییر دادند که همین موضوع باعث نگرانی قشــر 
حقوق دان ها و وکلا شــد. خوشــبختانه در بند بند لایحه ای که 
امروز به مجلس فرستاده شــده، همه مسائل اعم از آثار روانی 
و جسمی خشــونت، رعایت اصل محرمانگی و... در نظر گرفته 
شده و به مراکز پژوهشی، تحقیقاتی و اجرائی دستور داده شده 
که در ایــن زمینه آمار ارائــه دهند. مراکز قضائــی و مددکاری 
را فعــال کــرده و حتی بهزیســتی و آموزش و پــرورش را هم

بر سر کار آورده است.
نهاد خانــواده در ایــران خیلی خصوصی تلقی شــده و به   �

نظر می رســد مسئولان خیلی دوســت ندارند در حوزه خانواده 
قانون گذاری کنند. به نظر شــما آیا این مســئله بــه نفع زنان

بوده است؟
نظــر آقــای محقق داماد این بــود که دیگر خانــواده حوزه 
خصوصی نیســت؛ زیرا تبعــات آن به بیرون از خانواده نشــت 
می کند. ما می خواهیم این رفتارها را اصلاح کنیم و حتما جنبه 
عمومی می یابــد. وقتی این همه وزارتخانه به این موضوع ورود 
می کننــد، به این معناســت که متخصصان قــوه قضائیه و قوه 
مجریــه به این نتیجه رســیده اند که نهاد خانــواده دیگر حوزه 
خصوصی نیســت و وارد حوزه عمومی شده است و محدود به 
داخل خانه نیست. وجود کارگروه ملی در این لایحه هم نشانی 

بر این مدعاست.
به نظر شــما برای حمایت از زنان و حتی دختر بچه ها نیاز به   �

قوانین دیگری هم در کشور وجود دارد؟
ما در کشورمان قانونی جامع به نفع زنان نداریم. آنچه داریم، 
بســیار ابتدایی اســت و هنوز وارد حوزه های آینده نگر نشده ایم. 
حتی اگر قوانین جزایی و مدنی را بررسی کنیم، مشخص می شود 
که برخی قوانین اصلا به نفع زنان نیست. مثلا ما «قتل در فراش» 
را داریم که نوعی خشــونت اســت. مــا در دوره آقای روحانی 
درخواست حذف این ماده قانونی را 
کردیم. ما درباره ســن ازدواج نیاز به 
قوانین مترقی داریم. در حوزه تحمیل 
ازدواج هم با مشــکل مواجهیم که 
همه این موارد در گام نخست نیاز به 
آموزش دارد و در مرحله بعد نیاز به 
فراگیری، تدبیر و اقدام. در دوره آقای 
روحانی ۲۲ لایحه به دولت دادیم که 
متأسفانه به جایی نرسید. اما ارسال 
این لایحه به مجلس امیدها را زنده 
کرده است و شــاید از معاونت زنان 
بخواهیم که دیگــر لوایح مربوط به 
دولــت دوازدهم را هم تصویب و به 
مجلس ارســال کند، زیــرا همه آنها 
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